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Milí sousedé, 
vítám vás při čtení dalšího 
vydání našeho dvouměsíč-
níku. Jeho obsah se točí ko-
lem čtyř stěžejních témat. 
Tím prvním je rozvoj a zkva-
litňování životního prostře-
dí v obci, druhým velmi dů-
ležitá oblast školství, třetím 
jsou možnosti trávení vol-
ného času a čtvrtým úroveň 
sousedských vztahů a vzta-
hu obyvatel k obci. V Novin-
kách z Herinku, které právě 
držíte v rukách, se dočte-
te například o tom, jak obec 
vyřešila a dál řeší umísťo-
vání našich dětí do základ-
ních škol. Do zákulisí zdejší 
mateřské školy nahlédne-
me v rozhovoru s její ředitel-
kou. Zjistíte, jak se v Herinku 
uchytily nové nápady na trá-
vení volného času, a vrátíme 
se také k povedené oslavě 
120. výročí založení zdejší-
ho sboru dobrovolných ha-
sičů. Významně jsme po-
kročili v plánu na výstavbu 
pumptrackového sportov-
ního areálu a máme pro vás 
i několik důležitých informa-
cí spojených s aktivitami ve-
doucími k dalšímu zvelebení 
životního prostředí v Herin-
ku. K nim patří i naše zásad-
ní výhrady k záměru sta-
vební firmy Eurovia začít 
používat ve zdejší obalovně 
směsí jako palivo místo ply-
nu hnědouhelný prach.
A na závěr jedna velmi dů-
ležitá a zároveň hodně pří-
jemná informace. Jsme na 
konci školního roku a na za-
čátku letních prázdnin i času 
dovolených. Přeji vám tedy 
nejen za sebe, ale i za ko-
legy z obecního zastupitel-
stva jejich příjemné prožití 
a mnoho zajímavých a inspi-
rativních zážitků. Užijte si to.

Váš starosta Karel Zeman

Ú V O D N Í K Obec poslala důvody  
odmítnutí spalování  
prachu v obalovně

Všechny děti 
jsou umístěné na 
základních školách

Zpracované písemné stano-
visko obsahuje tvrzení, že 
Eurovií předložená doku-

mentace a odborný posudek ne-
obsahují žádné zhodnocení do-
padu na životní prostředí a jeho 
okolí. Obec Herink namítá, že 
plánovaný záměr nebyl podro-
ben řízení EIA, které by kom-
plexně posoudilo dopad na ži-
votní prostředí (včetně emisí), 
a to po sečtení všech negativ-
ních vlivů vznikajících celkovou 
činností průmyslu a dopravy na 
území obce. „Tedy započtení ne-
gativních vlivů z provozu Praž-
ského okruhu, pekárny Zelená 

Dalo to hodně práce a vy-
jednávání, ale nakonec se 
to povedlo. Všichni letoš-

ní prvňáci z Herinku mají mís-
to na základních školách v okol-
ních obcích od září zajištěné. 
A řada z nich si dokonce mohla 
vybírat. Nicméně vedení obce již 
intenzivně jedná o zajištění do-
statečných kapacit pro budoucí 
prvňáky v následujících letech. 
A není to jednoduché.

„Jednáme v tuto chvíli s dvě-
ma obcemi, a to s Modleticemi 
a Sulicemi,“ uvedl starosta Ka-
rel Zeman. „Sulice se zatím jeví 
jako jistější pro Herink. Mají de-
vítiletou školu zhruba pro 540 
dětí a chystají se rozšířit kapa-
citu o dalších tři sta míst. Jestli-
že se domluvíme na výši platby 

louka, s. r. o., a současného pro-
vozu Pražské obalovny Herink,“ 
zdůraznil místostarosta Miro-
slav Masopust.

Předložený posudek čer-
pá data především z již existu-
jících podobných provozoven, 
ale ne z konkrétního budoucí-
ho provozu obalovny v Herin-
ku. „Požadujeme proto dopra-
cování posudku o výpočet na 
tuto provozovnu na její maxi-
mální schválený výkon,“ dodal 
místostarosta Masopust. Pro-
jektová dokumentace například 
uvádí minimálně třikrát nižší 
spotřebu hnědouhelného pra-

chu na výrobu jedné tuny asfal-
tové směsi, než je reálná hodno-
ta uváděná z dostupných zdrojů 
informací. V předložené doku-
mentaci a odborném posudku 
je také rozpor v předpokládané 
kapacitě výroby. Ani jeden z nich 
nebere v potaz maximální mož-
nou výrobní kapacitu. „Předlo-
žený posudek uvádí, že v dob-
ře provozované obalovně nejsou 
její pachové vjemy postižitel-
né mimo areál. To tedy zname-
ná, že zdejší obalovna není pro-
vozovaná dobře, jelikož zápach 
z ní je cítit i v okolních obcích. 
Případné spalování prachu v ní 
tuto situaci ještě zhorší,“ uvedl 
starosta Karel Zeman.

Navrhovanou změnu po-
važuje obec Herink za velmi 
významnou a z tohoto důvo-
du požaduje provedení zjišťo-
vacího řízení EIA podle záko-
na 100/2001 Sb., o posuzování 
vlivů na životní prostředí. „Zá-
měr firmy Eurovia jde navíc pro-
ti současnému trendu využívá-
ní ekologicky přijatelných paliv. 
V zájmu naší obce není umístění 
dalších neekologických zařízení 
na jejím katastru a v okolí,“ zdů-
raznil starosta Zeman.

�� Milan Hulínský

Vedení obce zformulovalo a na stavební úřad Městského 
úřadu Říčany poslalo důvody pro odmítnutí záměru sta-
vební firmy Eurovia změnit v její místní obalovně směsí 
palivo z plynu na hnědouhelný prach. Obává se přede-
vším výrazného zhoršení kvality ovzduší v Herinku a jeho 
okolí a také nárůstu dopravního zatížení způsobeného 
zásobováním obalovny.

z naší strany za jednoho žáka, 
měli bychom tím problém vyře-
šený přibližně na dalších dva-
cet let,“ řekl starosta. Sulice 
jsou od Herinku vzdálené deset 
minut jízdy autem. Kdyby tam 
zdejší děti začaly dojíždět, Kraj-
ský úřad Středočeského kraje 
bude mít ze zákona povinnost 
i zřídit autobusovou linku. 

„Za ideální bychom považo-
vali, kdyby se podařila dohoda 
s oběma obcemi, tedy i s Mod-
leticemi. Ty mají nyní základ-
ní školu s první až pátou třídou 
a do čtyř let by ji chtěli rozšířit 
o šestou až devátou třídu,“ uve-
dl Karel Zeman.

Zatím jako nereálná se uka-
zuje možnost výstavby vlastní 
základní školy v Herinku. „Při-

šla by zhruba na 250 milionů 
korun. Bohužel na to nejsou 
a v dohledné době asi ani nebu-
dou potřebné státní dotace. Na-
víc by k tomu byla nutná i doho-
da s obcemi z okolí, jejichž děti 
by do nové školy jezdily. Teď si 
to však řeší každá obec po svém, 
protože se to nyní ukazuje jako 
realističtější a výhodnější mož-
nost,“ vysvětlil starosta Zeman. 
Upozornil na to, že neméně slo-
žité je zajistit provoz takové ško-
ly kvůli všeobecnému nedostat-
ku učitelů i ředitelů škol. „Třeba 
za deset let může být situace ji-
ná. Proto si také držíme v rezer-
vě jediný možný pozemek pro 
případnou stavbu školy, který 
máme u rybníka,“ dodal.

Starosta také tímto děkuje 
všem rodičům, kteří se rozhod-
li, že si pro své děti zajistí místa 
v základních školách sami a ne-
budou jenom čekat, jak se o to 
postará obec.

�� Milan Hulínský
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 � Jak jste se v Herinku ocit-
la?
Pocházím z Prahy, ale před dva-
nácti lety jsme se s manželem 
a našimi třemi dcerami přestě-
hovali do nedaleké obce Nupa-
ky. Tam žijeme dosud. Do Herin-
ku tedy dojíždím.

 � Ve školství pracujete od 
počátku?
Kdepak. Vystudovanou jsem 
měla původně střední ekono-
mickou školu. Až s narozením 
vlastních dětí se ve mně pro-
budil zájem o tuto oblast. Po-
stupně jsem si dodělala veškeré 
potřebné vzdělání včetně vyso-
koškolského. Ve školství pracuji 
už osmnáct let a v Herinku jsem 
třetím rokem. Začínala jsem tu 
jako ředitelka v úplně nové škol-
ce, která tu do té doby nebyla. 
Vlastně to bylo i vůbec první 
centrum s možností komunitní-
ho setkávání. Například kostel 
nebo fara, které by takovouto 
roli mohly sehrávat, v Herinku 
nejsou.

 � V jaké fázi přípravy školky 
jste do obce přišla?
Pan starosta mě oslovil ješ-
tě před jejím otevřením. Moh-
la jsem tak spolupracovat s pro-
jektanty, když se plánovala 
a vymýšlela. S nimi jsem navr-
hovala zahradu, interiéry, vy-
bírala jsem nábytek, vymyslela 

Jana Jalovcová: „Máme jednu z nejkrásnějších 
mateřských škol. A ještě ji vylepšíme.“
Být při tom, když se mateřská škola plánuje, staví, otevírá, a pak ji i vést, to se poštěs-
tí málokomu. V Herinku si to zažívá ředitelka zdejší mateřské školy Jana Jalovcová. 
„Byla bych asi špatná ředitelka, kdybych neměla plány na další rozvoj a zvelebování, do 
kterých se chceme ve spolupráci s obcí pustit,“ říká. Nejen o tom jsme si s ní povídali 
v následujícím rozhovoru.

jsem si, že budeme mít modrou 
a červenou třídu, chodila jsem 
na stavbu. Mám ji vlastně jako 
takové své další dítě.

 � Kde jste pracovala před-
tím?
Nedaleko Říčan v mateřské ško-
le v Tehově, ta je také dvoutřídka 
a je zařazená pod základní ško-
lu. Dělala jsem zástupkyni ředi-
tele právě pro mateřskou školu.

 � Kolik je aktuálně v mateř-
ské škole v Herinku dětí?
Máme dvě třídy po čtyřiadva-
ceti dětech, které jsou jenom 
z Herinku. Daří se nám umís-
tit všechny zdejší tříleté děti, 
mladší však už ne. Hlásí se nám 
i děti z okolí, pro ně už také ne-
jsou ve školce místa. Počet přijí-
maných dětí vždy závisí na tom, 
kolik jich odejde. Letos budeme 
nabírat šestnáct dětí. V každé 
třídě jsou dvě učitelky, přičemž 
v té jedné jsem jednou z nich já, 
protože další paní učitelku se 
nám zatím nedaří sehnat. Jsem 
tedy jak ve třídě, tak v kancelá-
ři. Pokud některé děti potřebují 
podporu, dostanou asistentky, 
které tu máme po dobu trvání 
podpůrného opatření. 

 � Podle jakých kritérií přijí-
máte děti do mateřské školy?
Mám dvě jednoduchá kritéria – 
věk dítěte a trvalé bydliště v He-
rinku. Nedělám tedy žádné bodo-
vé hodnocení. A nahoře v pořadí 
jsou vždy ty nejstarší. Povinný ze 
zákona je rok před zahájením 
povinné školní docházky.

 � Jak po více než dvou le-
tech provozu zdejší mateř-
skou školu vnímáte?
Protože se setkávám i s ředitel-
kami z dalších mateřských škol 
z okolí u nich nebo u nás, mohu 
říci, že máme jednu z nejkrás-
nějších, a navíc velmi dobře vy-
bavenou. To si možná řada ro-

dičů ani neuvědomuje, protože 
nemá možnost srovnání. Naše 
školka je zdařile koncipovaná, 
její projekt byl opravdu kvalitně 
vymyšlený a připravený. Máme 
i dostatek kroužků. Dbáme ta-
ké na individuální přístup k dě-
tem, aby se rozvinuly ve své ma-
ximální možné míře.
Důležitá je i fungující spoluprá-
ce s vedením obce a trvalá pod-
pora z jeho strany.

 � A jak se vám daří spolu-
práce s rodiči dětí?
Je to individuální, ale většino-
vě je spolupráce na velmi dobré 
úrovni. Například letos v břez-
nu jsme ve školce uspořáda-
li individuální setkání, takzva-
né tripartity, za účasti učitelek, 
rodičů i jejich dětí předškoláků. 
Děti si přinesly své práce, kte-
ré ve školce vytvořily od začátku 
školního roku, a nad nimi jsme 
si společně povídali. Rodiče tak 
hned viděli, jak je jejich dítě na 
vstup do základní školy připra-
vené.

 � A máte zpětnou vazbu, jak 
jsou pak na ZŠ úspěšné?
Za letošní velké plus považuji, 
že se nám za aktivní spoluprá-
ce s obecním úřadem podařilo 
umístit všechny děti v základ-
ních školách v okolí. O jejich 
úspěšnosti už však bohužel in-
formace většinou nemám. Vý-
jimkou jsou děti, které naší ma-
teřskou školou prošly a které 
zde mají i mladší sourozence.

 � Do jaké míry se zapojujete 
do dění v obci?
Školka se čím dál tím více stá-
vá pojítkem mezi obyvateli obce. 
Rodiče dětí u nás navazují mezi 
sebou přátelství, které pak rozví-
její. Máme moc hezkou akci – Tří-
králové koledování. Děti si vyro-
bí koruny, mají pláště a dopředu 
se domluvíme s několika rodi-
nami, které navštívíme. Už tra-
diční je i rozsvěcení vánočního 
stromu, kde děti společně s uči-
telkami zpívají vánoční písnič-
ky. Další zapojení promýšlíme. 
Měli jsme totiž smůlu, že školku 
jsme otevřeli v září 2020 a hned 
28. září jsme ji museli zavřít kvů-
li pandemii covidu. Vlastně až le-
tošní rok pro nás běží zatím bez 
jakýchkoliv omezení. 

(dokončení na další straně)
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(dokončení z předchozí strany)

 � Školka je již v provozu, ale 
jistě máte i další plány, jak ji 
vylepšit…
Byla bych asi špatná ředitelka, 
kdybych neměla plány na dal-
ší rozvoj a zvelebování, do kte-
rých se chceme ve spolupráci 
s obcí pustit. Bohužel se mu-
síme smířit s tím, že zahrada 
u mateřské školy je malá. Napří-
klad více herních prvků se tam 
už nedá dát. Ale máme tu ma-
lý svah, kam bych ráda umísti-
la menší lezeckou stěnu. Jsem 
ráda, že nám obec umožnila 
do každé třídy koupit interak-
tivní tabuli a vybavila školku 
bezpečnostními kamerami. Rá-

da bych ještě prosadila některé 
stavební úpravy. Třídy jsou vel-
ké, prostorné, stavěné do tvaru 
L. V ohybech bych je ráda pře-
pažila a vytvořila tím další pro-
story k využití.

 � Máte už několikaleté zku-
šenosti v řízení mateřské ško-
ly. Co je na té práci nejtěžší?
Nepředstavuje to jenom prá-
ci s dětmi, která mě moc ba-
ví a naplňuje, ale i personální 
vztahy, které nejsou vždy jed-
noduché a které je náročné vy-
ladit. Myslím však, že se nám to 
společně podařilo a že je to na 
chodu školky vidět. A za to jsem 
moc ráda. 

��  Milan Hulínský

Zajímavosti ze zastupitelstva
 � Poplatky se vztahují i na nové lokality

Povinnost hradit poplatky za užívání veřejného prostranství se nyní vztahuje i na nové lokali-
ty, které obec Herink nedávno získala od developerů do své správy. Jde o část Ve Stráni a OPT-
REAL 3, tedy konkrétně ulice K Lesíku a Jílová. Novelizované znění vyhlášky, která to umožňu-
je, je na webových stránkách obce.

 � Firmy zaplatí obci více peněz
Po dvanácti letech schválili místní zastupitelé změnu ve vybírání daně z nemovitosti. Zatímco 
u obyvatel Herinku se její výše nemění, průmysloví výrobci a provozovatelé skladů a sklado-
vých prostor zaplatí od 1. ledna 2024 více. Zatímco dosud obec všem násobila státem stano-
venou základní sazbu daně koeficientem 2, nyní se bude na uvedené formy podnikání vzta-
hovat koeficient 5. Důvodem je, aby finanční podíl firem na chodu obce více odpovídal tomu, 
do jaké míry ji vytěžují. Dosud putovalo každoročně do obecního rozpočtu z daně z nemovi-
tosti zhruba 2,5 milionu korun. Nyní by to mělo být ze strany firem o dva miliony korun ví-
ce. Ty chce obec využít na hrazení nákladů spojených s docházkou zdejších dětí do základ-
ních škol v okolí.

Výstavba nového sportov-
ního areálu v podobě 
pumptrackového okruhu 

by měla začít v červenci a skon-
čit ještě letos v listopadu. 
Vznikne na pozemku, který je 
územním plánem obce určený 
právě k těmto účelům. Za zhru-
ba 4 miliony korun ho postaví 
firma Sportovní podlahy Zlín, 
která má s tímto typem staveb 
již zkušenosti. Na svém veřej-
ném zasedání o tom rozhodli 7. 

Pumptrack by měl být 
hotový ještě letos

června místní zastupitelé.
„Pumptrackový areál bu-

de mít podobu uměle vytvoře-
ného okruhu s asfaltovým po-
vrchem pro jízdu na kolech či 
koloběžkách. Tvořen bude vln-
kami a klopenými zatáčkami,“ 
řekl již dříve místostarosta Mi-
roslav Masopust.

Zastupitelé také odmítli 
požadavek tří desítek obyvatel 
podepsaných pod peticí, kteří 
požadovali přesunout plánova-

ný sportovní areál na volný po-
zemek k rybníku. „Na výstavbu 
pumptracku je již vydané plat-
né územní rozhodnutí, které 
i nabylo právní moci. Bylo by 
také velmi krátkozraké využít 
k tomuto účelu jediný vhodný 
pozemek, který umožňuje do 
budoucna případnou výstavbu 
školského či obdobného zaříze-
ní,“ řekl starosta Karel Zeman.

Zvonička 
i křížek 
se již 
opravují

Naplno se rozběhly prá-
ce na renovaci zvonič-
ky a křížku v Radějovic-

ké ulici. Hotovo by mělo být 
do konce letních prázdnin. Za 
opravu zaplatí obec přibližně 
300 000 korun. 
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Jeden z příkladů neoprávněného užívání obecního pozemku.

Zprávy z naší školky

 � V jednom úseku na vycházkové trase je od loňského  
léta nános půdy, který komplikuje její využívání.  
Jak a kdy se to bude řešit?
K erozi půdy a v důsledku toho i k poškození cesty došlo loni v srpnu 
po vydatných deštích. Velmi si v této souvislosti ceníme přístupu spo-
lečnosti Agro Jesenice. Přestože k problému pravděpodobně nedošlo 
její vinou, tedy smyvem půdy z pozemků, které v sousedství cesty ob-
hospodařuje, nabídla obci, že cestu na vlastní náklady opraví. Uči-
ní tak částečným odbagrováním stečené zeminy, dosypáním původní 
cesty obrusem a jejím zpevněním. Podél cesty pak vysadí travní po-
rost v šíři osm metrů. Hotovo by to mělo být do poloviny července.

Otázka pro…

Obec prověří neoprávněné užívání pozemků

Martina Havlíčka,  
zastupitele obce

Konec školního roku bývá na-
bitý velkým množstvím akcí

Jedním z témat na konci škol-
ního roku byla voda. Tu 
jsme nejdříve prozkouma-

li s Malou technickou univer-
zitou v projektovém dnu Malý 
vodohospodář. Děti se dozvě-
děly, jak funguje čistička od-
padních vod, jak putuje voda 
ve vodovodním potrubí z vodár-
ny do našich kohoutků. Toto té-

ma pokračovalo týdnem hrátek 
s vodou, kdy paní učitelky při-
pravily na školkové zahradě im-
provizované herní prvky pro po-
kusy s vodou. Počasí nám přálo, 
a tak jsme se mohli pustit do zá-
bavných aktivit. Dalším bodem 
bylo pouštění papírových lodi-
ček v potůčku. Děti si své papí-
rové lodičky však musely nejpr-
ve složit. 

V duchu vodních hrátek pro-
běhlo i loučení s předškoláky, 

se kterými jsme vyrazili v závě-
ru měsíce června na výpravu do 
Říčan k rybníku Marvánek, kde 
je dětské hřiště s Archimedo-
vým šroubem, vodní kaskádou 
a pumpou. 

Naše ekologická výchova se 
prolnula i do výletu. Navštívili 
jsme Ekocentrum Vrátkov s pro-
gramem Jaro v lese. Nebyl by to 
správný výlet, kdybychom si na 
závěr neupekli buřtíky. Z výle-
tu jsme přijeli unavení, ale pl-
ní zážitků. 

Také jsme měli Hasičský 
den, ve kterém si děti natréno-
valy cvičnou evakuaci v přípa-
dě požáru. Viděly hasiče v akci, 
mohly si prohlédnout hasičský 
vůz i vybavení. Závěr této akce 
byl korunován předáním me-
dailí a dobrůtek z rukou pana 
starosty a hasičů. 

Další akcí v tomto období 
byla návštěva Truhláře Tondy 
– přijel v podobě paní truhlář-
ky. Děti měly možnost se sezná-
mit s příběhem dřeva, ohmatat 
si různé druhy dřeva v různých 
stadiích opracování. 

Dozvěděly se, jak bezpečně 
zacházet s pilou, vrtačkou, ne-
bozízkem či svěrákem. Ve svě-
ráku upevněný kus dřeva si 
zkusily pilovat. Vše si mohly 
vlastnoručně vyzkoušet. Domů 
si potom hrdě odnášely vyrobe-
ný vlastní dřevěný knoflík, mu-
sely si jej nejprve obrousit a vy-
vrtat do něj dírky.

Závěr roku je spojený i se 
slavnostním loučením s před-
školáky a besídkou, na které se 
děti chlubí rodičům, co se nau-
čily. Někteří předškoláci tu s ná-
mi byli celé tři roky fungování 
mateřské školy. Nastoupili jako 
odrostlá miminka a odcházejí 
jako velké děti do dalšího stup-
ně vzdělávání. Pro nás, paní uči-
telky, je to těžké loučení a vždy 
doufáme, že děti budou na ma-
teřskou školu rády vzpomínat. 

Touto cestou bych také za 
celý kolektiv mateřské školy 
chtěla poděkovat všem rodičům 
za vstřícnou spolupráci a pod-
poru mateřské školy (hmotnou 
i nehmotnou). 

Přejeme vám krásné letní 
měsíce a v září se těšíme na stá-
vající i nové děti. 

�� Za kolektiv mateřské školy 
 Jana Jalovcová

Na základě podnětů od obyvatel pověřili zastupitelé obecní 
úřad, aby prověřil několik případů neoprávněného užívání 
obecního pozemků. Týká se to především okolí vodní strou-

hy a povodí Osnického potoka. 
Po prokázání neoprávněných záborů pozemků vyzve obecní 

úřad jejich původce, aby je uvolnili. Pokud se tak ve stanovené do-
bě nestane, bude úřad nucený přistoupit k razantnějším formám 
řešení.

„Naší snahou samozřejmě bude dohodnout se na nápravě bez 
sankcí,“ upozornil starosta Karel Zeman. 

Problém tkví především v tom, že podél strouhy vedoucí od 
lokality Ve stráni do centra obce a podél vycházkové trasy jsou 

„načerno“ vysázeny dřeviny, které znemožňují údržbu vodotečí 
a zvyšují riziko zatopení přilehlých pozemků při velkých deštích. 
Některé části obecních pozemků jsou i nelegálně oploceny. „Kont-
rola těchto pozemků proběhne ve spolupráci s Výborem pro kultu-
ru a vzhled obce a s majiteli pozemků, které s těmito problematic-
kými sousedí,“ vysvětlil zastupitel Martin Havlíček.

www.herink.cz
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Velkou pozornost vzbudily ukázky zásahů hasičů

Na oslavu přijeli i hasiči z Karlovarského kraje a Modletic

Historická stříkačka SDH Herink z roku 1890

Pro jednu z ukázek využili hasiči maketu obecního úřadu

Oslavy vyvrcholily ohňostrojem

Ani proměnlivé počasí zásadním způsobem neovlivnilo skvě-
lou atmosféru při oslavách 120. výročí vzniku Sboru dobro-
volných hasičů (SDH) v Herinku. Uskutečnily se 17. června 

a doplnil je i obcí pořádaný Den dětí s celou řadou her a soutěží.
Součástí programu, jehož začátku se zúčastnila také hejtmanka 

Středočeského kraje Petra Pecková, byly například ukázky zásahů, 
při kterých místní hasiči ve spolupráci se svými kolegy z Karlovar-
ského kraje a Modletic zachraňovali člověka z nabouraného automo-
bilu, hasili hořící vůz a s využitím amerického zásahového automobi-
lu provedli požární útok na maketu obecního úřadu v Herinku, který 
se ocitl v plamenech. „To jsme pojali především jako legraci,“ dodal 
s úsměvem Zdeněk Zachař, místostarosta SDH Herink.

Zájemci pak mohli využít nabídku k letu malým vrtulníkem, pro-
hlédnout si hasičskou techniku, a to včetně dvou historických stříka-
ček, z nichž jedna byla místní a druhá z Průhonic. K příjemném odpo-
ledni a večeru pak zahráli Michal Šindelář s kapelou, Pavel Sedláček 
a Cadillac a skupina KEKS. Finále oslav patřilo ohňostroji.

Herink oslavil 
výročí svých 
hasičů

Fotografie: Tomáš Brhel
www.herink.cz
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Z historie SDH Herink

První zápis z členské schů-
ze sboru dobrovolných ha-
sičů je z roku 1906. V té 

době měl sbor 12 členů, k zod-
povědným funkcím kromě před-
sedy a velitele patřil také hu-
dec (někdy uváděno též trubač). 
Sbor v té době existoval v tom-
to složení: Gut Josef (předseda), 
Zima Eduard (velitel), Procház-
ka Jan (náměstek), Gut Václav 
(jednatel), Antonín Křapáček 
(zbrojmistr), Čelikovský Václav 
(hudec), do výboru byli voleni 
Zíma Antonín, Boček Václav, Vá-
cha Josef, Linhart Josef.

Počet aktivních členů až do 
padesátých let kolísal mezi 8 
a 16 hasiči, kromě toho jsou ve 
sboru tzv. přispívající členové, 
kteří se neúčastní cvičení, ale 
podporují sbor finančně. S ni-
mi naroste počet členů zhruba 
na 25.

Požárů naštěstí ve svěřeném 
okrsku mnoho nebylo, přesto 
hasiči pravidelně pořádali cvi-
čení se stříkačkou. Ta nejstarší, 
která byla vystavena na letoš-
ních oslavách, pochází z roku 
1900 a vyrobila ji firma R. A. 
Smejkal za 580 zlatých.

Kromě toho hasiči pořádali 
jedenkrát ročně plesy nebo vy-
provázeli na poslední cestě ka-
ždého zemřelého z Herinku na 
hřbitov v Popovičkách. V obdo-
bí 2. světové války měli hasiči 
také zvláštní instrukce pro pří-
pad leteckého útoku, jejich úko-
lem bylo koordinovat případ-
nou evakuaci obyvatel.

Od roku 1928 do roku 1938 
byla místními hasiči pořádána 
divadelní představení, někdy 
až 3 do roka. Hrálo se v hostin-
ci u Linhartů (dnešní restaura-
ce Stodola). Jeviště se půjčovalo 
ze Sokola v Popovičkách, dokud 
v roce 1935 nebylo zakoupeno 
vlastní. Poslední kus hasiči ode-
hráli v roce 1943. Herinský ro-
dák, pan Řehka, vzpomíná na 
tato představení ve svých pamě-
tech:

„Maličký sál hospody u Lin-
hartů asi z jedné třetiny zabralo 
ještě menší jeviště, na zbytek se 
postavily lavice, které vytvořily 
hlediště. Umělecká úroveň? No, 
herci někdy uměli docela dobře 
role odříkat, někdy i některý do-
cela slušně hrál, ale obecenstvo 
se vždycky dobře bavilo. Byly 
hrány různé jednoduché „limo-
nády“ tehdejší doby, především 
takové, kde se nemusely přesta-
vovat kulisy. Divák měl zvlášt-
ní výhodu v tom, že slyšel hru 
dvakrát, nejdříve od nápovědy 
a pak od samého herce.“

V roce 1946 byla zakoupena 
nová motorová stříkačka a o tři 
roky později i malé nákladní 
auto pro její dopravu. To přišlo 
právě včas, protože herinští ha-
siči v roce 1950 excelovali při 
zásahu u požáru v sousední Os-
nici, jak je popsáno v dobovém 
zápisu: „Sbor náš byl první na 
místě a vyznamenal se svou po-
hotovostí a správným zakroče-
ním uchránil od velké škody, 
neb 2 stříkačky vypověděly služ-
bu a naše pracovala nepřetržitě. 

Pohotovostí dopravy autem byla 
stříkačka včas na místě.“

Ve stejném roce je sbor dob-
rovolných hasičů přejmenován 
na hasičskou jednotu.

Od roku 1953 střídá kultur-
ní činnost místní hasičské jed-
noty činnost brigádnická, a to 
především v zemědělství a při 
žních, kde hasiči bezplatně od-
pracovali 1 380 hodin. Dále je 
prováděn sběr odpadových su-
rovin, především starého žele-
za. Výdělek je odevzdán místní-
mu národnímu výboru. 

Ve jednotě jsou od padesá-
tých let členkami také dvě ženy.

Od roku 1954 mění hasič-
ská jednota opět svůj název na 
místní jednota Českosloven-
ského svazu požární ochrany. 
Ochotnická vystoupení hasič-

ského sboru jsou nahrazena 
častými zájezdy na představení 
do pražských divadel, dokud je 
následující rok okresní jednota 
nezakáže.

V témže roce vzniká také 
stálá požární hlídka, která ka-
ždoročně provádí protipožár-
ní prohlídky ve všech objektech 
v obci za přítomnosti příslušní-
ka SNB. Co bylo pravým důvo-
dem těchto prohlídek, se dnes 
můžeme jen domýšlet.

Někdy v polovině šedesá-
tých let 20. století je pořízena 
nová stříkačka PS8 z THZ Vyso-
ké Mýto, která je v současnos-
ti vystavena v Expozici požární 
ochrany Hasičského záchranné-
ho sboru ve Zbirohu.

�� Jana Šteffelová

Hasičské sbory patří odedávna ke koloritu českých vesnic. 
V Herinku působí od roku 1903, což potvrzuje nepřímo 
i zápis ze schůze, kde se v roce 1928 projednávají oslavy 
25. výročí založení sboru.

Hasicska cepice

Herinkovsti hasici ve 20. a 30. letech minuleho stoleti

www.herink.cz

7 NOVINKY Z HERINKU / ČERVENEC / 2023



NOVINKY Z HERINKU. Ročník 2023. Číslo 3/2023. Šéfredaktor Mgr. Milan Hulínský. Vychází v červnu 2023. Uzávěrka srpnového čísla 31. 7. 2023.  
Vydává obec Herink, Do Višňovky 28, 251 01 Herink. Grafika a zlom: Machart, s. r. o. Číslo registrace: MK ČR E 24446, Náklad: 500 výtisků. Cena: neprodejné

Vítězové v kategorii mužů a žen - 
Martin Dvořák a Michaela Šimková

Odložený květnový  
orientační běh se vydařil

Pojďte si zahrát volejbal

Pejskaři mohou nově 
využít i igelitové sáčky

Původně se měl konat v polovině dubna. Počasí tomu 
však nepřálo. O to více se vydařil o měsíc později. Řeč je 
o prvním ročníku Orientačního závodu po Herinku. V so-
botu 20. května se do něj přihlásilo 35 týmů, z nichž každý 
měl od dvou do osmi členů. Celkově se tak zapojilo na 140 
závodníků.

„V šichni mohli dobro-
volně projít deset sta-
novišť, na kterých pl-

nili volitelné úkoly. Na dalších 
stanovištích byla pouze mož-
nost si do své karty pozname-

Jednou z nových akcí, která se nabízí obyvatelům Herinku k ak-
tivnímu trávení volného času, je pravidelný nedělní volejbal na 
místní hřišti. Jeho vyznavači se scházejí od května vždy v 18.00 

a hrají zhruba dvě hodiny. A pak se buď rozejdou po zápase domů, 
nebo se domluví a zajdou na pivko. Pořádání volejbalových setkání 
si vzal za své výbor pro kulturu a vzhled obce, především jeden z je-
ho členů Martin Suchánek. „Složení týmů prostřídáváme a zahrají 
si všichni. Většinou stihneme dvě utkání na dva vítězné sety,“ řekl. 
Současnou frekvenci hraní volejbalu, tedy každou neděli, by orga-
nizátoři rádi udrželi i v průběhu letních prázdnin. Založili k tomu 
i skupinu v aplikaci WhatsApp. Pokud tedy máte chuť se také zapo-
jit, kontaktujte Martina Suchánka na telefonu 603 866 060 nebo na 
e-mailové adrese martin.suchanek@squadro.cz.

Obecní úřad vybavil všech-
ny stojany s papírovými 
sáčky na psí exkrementy 

také jejich igelitovou verzí. Chce 
tak ještě více zjednodušit maji-
telům psů manipulaci s tím, co 
po sobě na veřejných prostran-
stvích jejich mazlíčci zanecha-
jí. Pro všechny obyvatele Herin-
ku by to snad mohlo znamenat 
zase o něco menší riziko, že si 
z procházek odnesou na botách 
něco, co určitě není nikomu pří-
jemné.

nat, že na něm skupina byla. 
Dospělí soutěžící měli stanovišť 
dvacet, z nich deset bylo za hra-
nicí obce,“ vysvětlil Martin Su-
chánek, hlavním pořadatel akce 
a zároveň člen výboru pro kultu-
ru a vzhled obce.

Všichni přihlášení absol-
vovali závod během nebo chů-
zí, a to takzvaným scorelau-
fem. Mohli si tedy na startu 
vybrat, jakým směrem se chtě-
jí vydat a v jakém pořadí se po-
kusí zvládnout vytyčená sta-
noviště. Ta měli zakreslena ve 
vytištěné mapě. Na každém po-
intu byly k dispozici jakési po-
myslné kleště, kterými si závod-
níci do své karty poznačili, že 
na stanovišti byli. „Mezi ta ob-
líbená patřil sjezd na laně v re-
tenční nádrži, projížďka lodí po 
rybníce či tvořicí koutek, kde si 
účastníci vyráběli upomínkový 
předmět v podobě drátěné ryb-
ky, a to sledě obecného neboli 

herynka,“ upozornil Martin Su-
chánek.

Na trati byla také občerst-
vovací stanice, kde se závodníci 
mohli napít, najíst a ti nejmen-
ší zaskákat na trampolíně. Sou-
těžící nebyli v cíli hodnoceni po-
dle času a splněných úkolů, ale 
všichni dostali jako občerstve-
ní vodu se šťávou, čaj, sladkos-
ti, ovoce a zeleninu. Jedinou vý-
jimkou bylo vyhlášení výsledků 
v kategorii dospělých. Mezi mu-
ži zvítězil Martin Dvořák, v že-
nách Michaela Šimková. 

„Počasí bylo opravdu nádher-
né. Budeme tedy doufat, že se ori-
entační běh nebude muset kvůli 
špatnému počasí opět odkládat,“ 
podotkl Martin Suchánek.

www.herink.cz
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